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«Hem de creure en les nostres capacitats visibles, i fins i tot en les no visibles, perquè si no creiem 
en nosaltres, no assolirem cap horitzó.»

Dr. Jaume Iglesias
Comiat. Pediatria Catalana 2008 vol. 68

La nostra Societat ha estat des del 1926 la casa dels pediatres i cirurgians pediàtrics de Catalunya, una comunitat 
científica viva, fruit de l’esforç col·lectiu de tots els que la formem. Ens acostem al centenari de la nostra institució 
amb la il·lusió i l’orgull de poder celebrar-ho com cal.

El primer que he fet abans d’escriure aquestes línies ha estat rellegir l’extraordinari llibre que el Dr. Fernando Moraga 
encarregà al Dr. Xavier Demestre amb motiu de la celebració dels noranta anys del naixement de la Societat. A qui 
el tingui, li recomano que se’l torni a llegir, per fer-se una idea de com de grans hem estat i podem continuar sent. 
S’han fet gestes molt importants per al bon esdevenir de la nostra Societat i per als infants d’aquest país, fruit 
d’aquest treball col·lectiu. Us encoratjo que per al 2026 es faci una nova edició de l’exemplar amb motiu del 
centenari. Sens dubte és una de les millors herències que podem deixar als nostres successors. 

Soc una pediatra catalana que estima la seva professió i el seu país. Per a mi és un privilegi assumir la presidència 
d’aquesta Societat, una enorme responsabilitat que afronto amb il·lusió i coratge. Aquesta és una tasca que afor-
tunadament compartiré amb pediatres de llarg i excel·lent perfil personal i professional que des del primer moment 
es van engrescar amb el projecte.

La Junta sortint ha fet un treball excel·lent amb una trajectòria ascendent, en uns moments molt complexos. La 
seva generositat i professionalitat l’ha portat a seguir-hi un any més. Les circumstàncies viscudes durant aquest 
temps de pandèmia per la covid-19 ens han conduït a compartir molts neguits. Aquest moment incert ens ha 
motivat a generar coneixement per saber com aquest virus afectaria els infants i adolescents. S’ha fet un gran 
treball d’equip, liderat pel Dr. Valentí Pineda, donant resposta sempre que les autoritats sanitàries i la situació 
pandèmica ho ha necessitat. 

En aquesta nova etapa que comencem, tenim el compromís de:

Seguir creixent com a persones i professionals, fer amics i compartir experiències amb els més de 2.000 socis que 
ja som. Hem de seguir amb una activitat, si pot ser frenètica, que atrapi i engresqui les noves generacions de 
pediatres i cirurgians pediàtrics. La Societat Catalana de Pediatria ha de continuar sent aquella porta que sempre 
està oberta, tant per als que ens dediquem a l’atenció primària com a l’hospitalària, tant per als públics com per 
als privats.

Mantenir la flama del coneixement científic, que sempre ha estat i serà un dels nostres pilars fonamentals. Ho farem 
amb trobades virtuals i presencials. Les virtuals ens faciliten sovint l’assistència, evitem desplaçaments, sense 
oblidar que també hem de poder tenir una conversa distesa o fer-nos una abraçada de tant en tant.

Motivar els socis per fer recerca de qualitat, sobretot en l’àmbit de l’atenció primària. Cal fer-ne difusió tant a la 
revista Pediatria Catalana com als diferents canals de comunicació i mitjans digitals amb els quals ja hem començat 
a treballar.

Continuar col·laborant amb l’Administració. Ara més que mai hem de mantenir la mà estesa per seguir construint 
el futur de la pediatria catalana. Recentment, i arran de la pandèmia, s’ha constituït amb membres de la Junta 
una «comissió covid». El seu objectiu és centralitzar el canal de contacte amb les institucions que requereixin 
suport o assessorament amb relació a la covid-19.
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Seguir lluitant, perquè el model pediàtric actual encara presenta dèficits estructurals en diversos fronts, tant a 
l’atenció primària com a l’hospitalària. Entre altres aspectes, insistirem en la transformació de les línies pediàtriques 
en equips territorials perquè tots els nens i nenes del país puguin ser atesos per un pediatre. Seguirem enfortint 
les relacions institucionals amb el Departament de Salut, l’ICS i els diferents proveïdors, així com amb el Departament 
d’Educació i el Síndic de Greuges, establint ponts de diàleg i treballant de manera transversal. 

Abordar una assignatura pendent amb les famílies i la comunitat: la comunicació i la transferència de la informació 
científica actualitzada i centrada en els seus interessos. Estem treballant en la millora de la nostra web perquè 
també hi hagi continguts per als joves i les famílies.

Actualitzar el Programa d’activitats preventives i promoció de la salut «Infància amb Salut». S’ha iniciat, per fi, el 
procés participatiu amb diferents equips pediàtrics d’atenció primària i d’experts. Va ser un dels objectius de la 
Junta anterior, ja que des del 2008 no s’havia actualitzat. Properament, de la mà de la Secció d’Atenció Primària 
i dels diferents grups de treball, se supervisaran el programa i els nous protocols. Això implicarà centrar-nos en la 
formació de les novetats. Hi col·laborarem amb moltes ganes per poder assolir una atenció de màxima qualitat i 
seguretat per als infants i les seves famílies.

Voldria aprofitar per felicitar els grups de treball per la gran tasca pedagògica i d’actualització científica que fan. 
Som una de les societats de l’Acadèmia de Ciències Mèdiques amb més grups de treball, en tenim divuit. Tots amb 
una activitat intensa que en l’últim any s’ha multiplicat, gràcies també a la presència virtual. En el nou canal de 
YouTube, nascut durant aquesta pandèmia, s’han pogut compartir alguns enregistraments de les sessions de treball. 

Tenim molts reptes per endavant en temes tan importants i prevalents com els trastorns de l’aprenentatge. Sabem 
que renunciar a l’aprenentatge és clau per a la desigualtat i sens dubte condiciona la salut. També volem posar 
focus en l’atenció al pacient crònic complex, l’enfortiment de l’atenció a la salut mental dels infants i adolescents, 
l’obesitat infantil, que ens costa tant de resoldre, així com impulsar i treballar aspectes relacionats amb la salut 
mediambiental, entre d’altres no menys importants.

Malgrat l’esforç d’adaptació que estem fent tota la comunitat pediàtrica, ens falta formació per afrontar amb seguretat 
els canvis socials, culturals i educatius que viuen les nostres famílies. Volem seguir acompanyant-los en el procés 
de criança i desenvolupament integral, amb les millors garanties. 

S’han iniciat contactes perquè la Societat esdevingui una plataforma per impulsar dins del servei del 061 
d’Emergències de Catalunya l’atenció pediàtrica especialitzada per atendre pacients no crítics. 

Potenciarem el model col·laboratiu multiprofessional i multidisciplinari entre hospital, atenció primària, infermeria 
i altres institucions. Treballarem perquè hi hagi presència d’especialitats pediàtriques i pediatres experts dins l’atenció 
primària per reduir les llistes d’espera als hospitals. Donarem suport a la proposta de l’AEP per seguir amb el procés 
de creació de les acreditacions de capacitació específiques (ACES). També seguirem col·laborant fora del territori 
català amb altres societats científiques per sumar i generar vincles que ens aportin més coneixement i dinàmiques 
de comunicació. La Societat participarà activament en el Congrés Europeu de l’Acadèmia de Societats Pediàtriques 
que s’organitzarà el 2022 a Barcelona. 

Finalment, un dels objectius d’aquests quatre anys serà començar a organitzar els actes de celebració del centenari 
de la nostra institució, que seran el 2026.

Gràcies als nous companys de viatge per la seva implicació i altruisme: Ramon Capdevila, vicepresident professional; 
Borja Guarch, vicepresident científic; Bernardo Núñez, cirurgià pediàtric i vicepresident econòmic, i Cristina Bonjoch, 
que segueix ocupant el càrrec de secretària. El meu agraïment especial als nous vocals: Susana Boronat, Gemma 
Ricós, Marta Simó i Toni Soriano, i a la nova vocal de residents, Adriana Rubio, i els nous veguers: Sergi Pinillos 
(Barcelona), Ferran Campillo (Girona), Rocío Conchello (Tarragona) i Míriam Fernández-Mateo (Manresa).

Per últim, vull donar les gràcies pel suport i els ànims rebuts del president, Valentí Pineda, i de tots els membres 
de la Junta, així com agrair a la Secretaria Tècnica de la Societat els consells, la proximitat i l’entrega.

Volem que la Societat Catalana de Pediatria sigui la pediatria de qualitat km 0. No ens falten la il·lusió i les ganes 
per continuar vetllant per la salut dels infants i adolescents de Catalunya.

Moltes gràcies, salut i coratge per a tothom.


